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اقتصاد و تجارت را قربانی تغییرات 
عجولانه نکنید

گروه اقتصادی -  اتاق بازرگانی ایران در نامه ای به معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری، خواستار استرداد لایحه تجارت از شورای نگهبان شد. اتاق بازرگانی 
تأکید کرده است که تغییر کلی قانون تجارت و جایگزینی آن با نسخه ای جدید، 
موجــب بــروز ابهامات جدی در اجرای قوانیــن و اختلال در محیط حقوقی و 
اقتصادی کشــور خواهد شد.طبق این نامه، قانون تجارت فعلی که از سال ۱۳۱۱ 
اجرا شده و اصلاحاتی در سال ۱۳۴۷ داشته است، به رغم نواقص، تاکنون یکی از 
قوانین بنیادی و قابل اتکای حوزه اقتصاد و تجارت کشور بوده است. بااین حال، 
لایحه تجارت که در سال ۱۳۸۴ از سوی دولت به مجلس ارائه شد، پس از ۱۹ سال 
بررســی و تغییرات گسترده، در فروردین ۱۴۰۳ به تصویب رسید. این لایحه که 
شامل ۱۳۴۳ ماده است، جایگزین تمامی قوانین مرتبط با تجارت شده و برای تأیید 
نهایی به شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شده است.رئیس 
اتاق بازرگانی در این نامه هشدار داده است که اجرای این قانون جدید از نخستین 
روز، به دلیل تغییرات گسترده، محیط کسب وکار را با ابهامات جدی مواجه می کند. 
همچنین در این نامه تأکید شده است: این تغییرات، تمامی دستگاه های اجرایی، 
دادگاه ها و فعالان اقتصادی را با سردرگمی در تطبیق با قانون جدید روبه رو خواهد 
کرد. رویه های قضائی ارزشمند موجود که طی دهه ها ایجاد شده اند، به طور کلی 
نادیده گرفته خواهند شد و شرایط حقوقی کشور در آستانه آشفتگی قرار می گیرد. 
در این نامه به درخواست های پیشین برای استرداد لایحه تجارت اشاره شده است. 
دولت در سال ۱۳۹۳ طی نامه ای به شورای نگهبان، به دلیل تفاوت های گسترده 
بین متن اولیه و نسخه مصوب، خواستار استرداد این لایحه شد. همچنین در سال 
۱۳۹۸ وزیــر صنعت، معدن و تجــارت به همراه رئیس اتاق بازرگانی ایران، طی 
نامه ای مشــترک، خواهان توقف بررسی این لایحه شدند که هیچ کدام نتیجه ای 
نداشت. کمیسیون اقتصادی، بازرگانی و اداری مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نیز اعلام کرده اســت که لایحه تجارت با سیاســت های کلی نظام قانون گذاری، 
امنیت اقتصادی، اقتصاد مقاومتی، اصل ۴۴ قانون اساسی و سیاست های تشویق 
ســرمایه گذاری مغایرت دارد.اتاق بازرگانی ایران با تأکید بر لزوم اصلاح قانون 
تجارت، پیشــنهاد داده اســت که این اصلاحات به صورت تدریجی و بخش به 
بخش انجام شــود. در این پیشــنهاد آمده است که لوایح اصلاحی باید با توجه به 
نیازهای واقعی، شفافیت، ثبات، و جلب مشارکت ذی نفعان تدوین شوند تا علاوه 
بر رفع نواقص، انســجام و کارآمدی در حوزه تجارت کشور حفظ شود.در پایان 
این نامه، اتاق بازرگانی از دولت درخواست کرده است که لایحه تجارت به طور 
رسمی ازشورا نگهبان مسترد شود و اصلاح قانون تجارت با رویکردی تدریجی 

و بر اساس سیاست های کلان نظام ادامه یابد.

گروه اقتصادی  - مشخص نیست با  
وجود عدم صدور مجوز از ســوی وزارت 
راه و شهرســازی و اداره راه و شهرســازی 
اســتان البرز،  چگونه ســاخت مسکن ۲۵ 
متری آنهم در حجم ۳۳۰۰ واحد ادامه دارد. 
پرســش های متعددی در این زمینه وجود 
دارد که لازم اســت مســئولان مربوطه در 
راستای شفاف سازی نسبت به اطلاع رسانی 

آن اقدام کنند.
در حالــی مســئولان وزارت راه و 
شهرســازی در چند مرحله صدور مجوز 
برای مســکن ۲۵ متری را تکذیب کرده اند 
که مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عمرانی 
گفت:این واحدها تــا ۴۸ ماه آینده تحویل 
می شود.  طرح ساخت مسکن ۲۵ متری در 
ایران که با هدف تأمین مسکن ارزان قیمت 
برای اقشار کم درآمد مطرح شد، اما با انتقادات 
گسترده ای از سوی مسئولان و کارشناسان 
مواجه شــده است. بســیاری معتقدند این 

واحدها با فرهنگ ایرانی-اسلامی سازگار 
نیســتند و ممکن اســت به تضعیف نهاد 
خانواده و افزایش مشکلات اجتماعی منجر 
شود. وزارت راه و شهرسازی نیز با این طرح 
مخالفت و اعلام کرده که هیچ مجوزی برای 
ساخت واحدهای ۲۵ متری صادر نخواهد 
شــد. این در حالی اســت کــه متولی این 
طرح ۱۰ شــهریور ۱۴۰۳ طی مراسمی در 
ماهدشت کرج کلنگ ساخت ۳۳۰۰ واحد 

۲۵ متری را به زمین زد.
 بلافاصلــه مدیــرکل وقــت راه و 
شهرســازی استان البرز به این اقدام واکنش 
نشان داد و تاکید کرد: اخباری مبنی بر اجرای 
طرح ساخت خانه های کوچک با متراژ ۲۵ 
متر مربــع که پیش از این نیــز چندین بار 
مطرح شده به گوش می رسد که وزارت راه 

و شهرسازی و اداره کل مستقر در استان در 
این خصوص شفاف اظهار نظر کرده است.

محمدرضا صابری با یادآوری این که 
مخالفت شــدید وزارتخانه و اداره کل راه و 
شهرسازی استان البرز پیش از این نیز به طور 
قاطع مطرح شده اســت، افزود: هیچ گونه 
مجوزی از سوی این وزارتخانه و اداره کل 
راه و شهرسازی برای ساخت مسکن هایی 
با متراژ ۲۵ مترمربع در هیچ برهه زمانی صادر 

نشده و از این پس نیز صادر نخواهد شد.
 وی بــا بیــان این کــه تعریف چنین 
پــروژه ای خارج از ضوابــط و چارچوب 
قانــون و اهداف وزارت راه و شهرســازی 
است،  اضافه کرد: در ساخت مسکن حفظ 
کرامت انسانی مردم به صورت ویژه مدنظر 
قــرار دارد و تحــت هیچ شــرایطی از این 

رویکرد عقب نشینی نخواهیم کرد.
مدیــرکل ســابق راه و شهرســازی 
اســتان البرز بیان کــرد: تعریف پروژه های 
مسکن سازی طبق ضوابط و استانداردهای 
تعریف شــده و وزارت راه و شهرســازی 
است که در این میان حفظ کرامت و شأنیت 
افــراد لحاظ می شــود. از این رو هیچگونه 
مجوزی برای احداث واحدهای مسکونی 
۲۵ مترمربعی طبق قانون صادر نخواهد شد.
مسکن ۲۵ متری در مرحله صدور 

پروانه!
 در حالی حدود ۴ ماه از این اظهارنظر 
صریــح می گذرد که مدیرعامــل اتحادیه 
تعاونی های عمرانی تهران آخرین وضعیت 
ساخت واحدهای ۲۵ متری را تشریح کرده 
اســت.  وی با یادآوری این که ۳۳۰۰ واحد 

در فاز اول کلنگ زنی شد، افزود: ۲ سال قبل 
هزینه ساخت هر مترمربع واحد مسکن ۲۵ 
متــری ۲۰ تا ۲۲ میلیون تومان بود که اوایل 

امسال به متری ۳۰ میلیون افزایش یافت.
 وی تصریح کرد: بر اساس واقعیت های 
بازار برآوردها نشان می دهد ساخت هرمتر 
واحد مسکن اقتصادی )مسکن ۲۵ متری( 
۴۰ تــا ۴۵ میلیون تومان هزینه دارد.  وی با 
پیش بینی این که به دلیل تاثیرگذاری بازار ارز 
بر نرخ ها، قیمت تمام شده مسکن با جهش 
زیادی همراه است، مدعی شد: اولین پروژه 
مســکن ۲۵ متری در مرحله صدور پروانه 
ساختمانی است که ۸ تا ۱۰ ماه زمان می برد.
در حال حاضر تجهیز کارگاه و مراحل اولیه 
خاک برداری انجام شده است. این واحدها 

از ۴۸ ماه آینده تحویل خواهد شد.

مشخص نیست با وجود عدم صدور 
مجوز از ســوی وزارت راه و شهرسازی و 
اداره راه و شهرســازی استان البرز،  چگونه 
ســاخت مســکن ۲۵ متری آنهم در حجم 
۳۳۰۰ واحد ادامه دارد. پرسش های متعددی 
در ایــن زمینــه وجود دارد که لازم اســت 
مسئولان مربوطه در راستای شفاف سازی 
نســبت به اطلاع رسانی آن اقدام کنند.  لازم 
به یادآوری اســت مردادماه سال گذشته و 
پس از مطرح شدن چندباره مسکن ۲۵ متری 
وزارت راه و شهرسازی در اطلاعیه ای اعلام 
کرد: » وزارت راه و شهرسازی نه تنها چنین 
طرحی را ارائه نکرده است بلکه طرح های 
خــارج از دولت در خصوص خانه های ۲۵ 
متری را تایید هم نمی کند. نظرات، طرح ها 
و پیشــنهادات مدیران و مسئولان وزارت 

راه وشهرسازی در خصوص مسکن به طور 
روزانه در پایگاه خبری این وزارتخانه منتشر 
می شود و قابل استفاده برای اصحاب رسانه 
و عموم شهروندان است لذا هرگونه نظر و 
طــرح خارج از این مســیر، مورد تایید این 
وزارتخانه نیســت.  دولت همواره موضوع 
مســکن را در اولویت برنامه های اجرایی 
و پروژه هــای در حال انجام خــود دارد و 
طــرح و پیشــنهادات خــود را بعد از طی 
مراحل کارشناسی و فنی از مجاری معتبر و 
رسمی اعلام می کند.«  گرچه طرح ساخت 
واحدهای مسکونی ۲۵ متری با شعار تأمین 
مســکن ارزان قیمت برای اقشار کم درآمد 
مطرح شد، اما آیا این طرح می تواند راه حلی 
عملی برای بحران مســکن باشد؟ بسیاری 
از کارشناسان و مسئولان معتقدند این ایده 
نه تنها بحران مسکن را حل نمی کند، بلکه 
می تواند به بحران های اجتماعی و فرهنگی 

جدیدی دامن بزند.

مسکن ۲۵ متری؛ از تکذیب تا وعده تحویل ۴۸ ماهه

گروه اقتصــادی - علی آبادی 
در حالی به وزارت نیرو رفته است که 
نقل معروفی از وی نشان می دهد وی 
معتقد است دولت باید جور بی رغبتی 
بخش خصوصی برای سرمایه گذاری 
در صنعت برق بکشد و این یعنی عدم 
شــناخت اقتصاد بــرق و مقروض و 

ورشکسته تر کردن این صنعت.
امسال، نه تنها تابستان پرچالشی به 
لحاظ قطعی های مکرر برق را در کشور 
سپری کردیم، بلکه در پاییز و زمستان 
نیز این روند ادامه داشــت. هرچند به 
گفته مخاطبین تابناک این قطعی های 
برق در تهران کاهش یافته، اما در برخی 
دیگر از اســتان ها مانند اصفهان، یزد، 
خراسان و ... همچنان به طور پراکنده 
شــاهد قطعی های برق هستیم. به نظر 
می رســد مهم ایجاد آسایش پایتخت 
نشینان است و سایر استان ها مشکلی 
با قطع برق ندارند!عمده نیروگاه های 

تولید بــرق ایران از ســوخت گازی 
اســتفاده می کنند. البته سبد سوخت 
مصرفی نیروگاه ها شامل سوخت گاز 
و مایع است که در فصول مختلف باید 
بر اساس سیاست گذاری ها، به تناسب 
از این سوخت استفاده کرده و دیگری 

را برای ایام سرد سال ذخیره کنند.  
طبق اعلام های رسمی، راندمان 
نیروگاه های کشــور می تواند در رده 
بندی قابل قبولی باشد، اما به هر ترتیب 
ناترازی برق بخشی در مصرف و بخش 
دیگر در تولید ریشــه دارد. هر چند به 
گفته مسئولین طی سال های اخیر شاهد 
افزایش ظرفیت تولید برق بوده ایم، اما 
شرایط کنونی و قطعی های مکرر مبین 
واقعیتی مغایر با اظهارات موجود است!
رونــق تولیــد و افزایش 

جمعیت بدون برق؟!
قطعا مشــکلات کنونی صنعت 
برق یک شــبه رخ نداده اســت و یک 

شبه نیز اصلاح نمی شود، بنابراین باید 
ریشه شرایط الان را در گذشته پیگیری 
کرد. چرا که عمل به برنامه های مختلف 
توسعه ای کشور و از آن مهم تر منویات 
اکیــد رهبری انقلاب مبنــی بر رونق 
تولیــد و همچنین افزایش جمعیت به 
طور حتم با توســعه زیرساخت هایی 
نظیر برق مقدور اســت و پله نخست 
هر توســعه ای در هر بخش از اقتصاد، 
بی شک تقویب زیر ساخت برق است. 
وزارت نیروی دولت پزشکیان را فردی 
بر عهده گرفته اســت که در گذشــته 
ســکاندار یکی از بازیگران نقش اول 
صنعت برق ایران بوده است! شرکتی 

عظیم بنام »مپنا«!
عباس علی آبــادی در حالی به 
ساختمان شیشه ای وزارت نیرو دولت 
چهاردهم پا گذاشت که لابی های ادوار 
مختلف نشــان می دهد، وی سودا و به 
بیان بهتر آرزوی میز این وزارتخانه را 

در سر می پروراند. 
البتــه علی آبادی کم ســابقه در 
صنعت برق کشــور نبوده و با توجه به 
سابقه تحصیلی کارشناس و کارشناس 
ارشــد مهندســی مکانیک با گرایش 
تبدیل انرژی از دانشگاه صنعتی شریف 
و دانشــگاه تهران و درجــه دکترای 
مهندسی مکانیک از دانشگاه خواجه 
نصیرالدین طوســی با گرایش کنترل 
و همچنیــن تدریس دروس مختلف 
مهندسی مکانیک و مباحث مرتبط با 
موتور های درون ســوز )توربین های 
گازی( در دانشگاه های مختلف کشور، 
انتظار می رود شناخت بهتر و صد البته 
عملکرد بهتری در زمینه صنعت برق 
داشته باشد. در خرداد ۱۴۰۲ انتقادات 
بســیاری به مــدارک تحصیلی علی 
آبــادی و تاریخ های عجیب دریافت 
آن مدارک و همچنین عضویت وی در 
هیات علمی دانشگاه امام حسین )ع( 

مطرح شد که بی پاسخ ماند.
مدیریت/ بهشــت  مپنــا، 

تحصیلاتی که کمک نکرد!
وی علاوه بر اینکه طی سال های 
۸۷ تا ۸۸ معاون امور برق وزارت نیرو 
دولــت احمدی نژاد بــود، از دی ماه 
۱۳۸۸ تــا تیر ۱۴۰۲، حدود ۱۴ ســال 
در شــرکتی مدیریت می کرد که عملا 
از بسیاری از چالش های بخش دولتی 

و البته خصوصی آزاد است. 
علی آبادی اظهارنظر مشــهوری 
در دوران یک ســاله معاونت وزیری 
خــود دارد، مبنی بــر اینکه باتوجه به 
اینکه بخش خصوصی کشور رغبتی به 
ساخت نیروگاه ندارد، خود دولت اقدام 
به ساخت نیروگاه می کند!این اظهارنظر 

وی در وهله نخســت نشان می دهد 
تحصیــلات و تجربه وی در تدریس 
شناختی درباره اقتصاد برق ایران به وی 
نداده و جای اصلاح و درمان ریشه ای 
این صنعت عملا ورشکسته، مسکن را 

ترجیح داده و تجویز کرده است! 
پوست موز زیر پای دولت؟

هر کارشناس ســاده ای می داند 
که اقتصاد برق ایران ورشکسته است 
و دقیقا حضور دولت به عنوان سرمایه 
گذار در این بخش، این وزارت خانه را 
به بدهکارتریــن )رقم بدهی ۳۰ هزار 
میلیارد تومانی مشهور در زمان دولت 
تدبیر و امید( و البته ورشکســته ترین 
بخش دولت ایران تبدیل کرد. جالب 
آن جاست که علی آبادی چندی پس از 

سمت معاون وزیری خود راهی شرکتی 
ثروتمند شد که تقریبا خصوصی است 
و محدودیت های شرکت های دولتی را 
برای سرمایه گذاری نیروگاه ها ندارد، 
اما عملکرد مدیریــت علی آبادی در 
مپنا نشان می دهد جز سرمایه گذاری 
برای ســاخت دو نیروگاه در ۱۴ سال، 
نقش چندانی در سرمایه گذاری برای 
افزایش ظرفیت نیروگاه های کشــور 

نداشته است. 
شیوه کار علی آبادی این شبهه را 
ایجاد می کند که شاید وی به طور جهت 
داری تلاش می کند تا بخش دولتی را 
مقروض نگه دارد و از ســویی دیگر 
در جایگاه بخش خصوصی نیز اقدام 
پررنگی نداشته باشد و این رویه خلاف 

تمام اصول ساختاری نظام جمهوری 
اســلامی ایران اســت. در همین حال 
بررسی ها نشان می دهد عمده تلاش 
وی در دوران مدیریت شــرکت مپنا و 
البته وزارت صمت دولت سیزدهم، به 
طور عمده تمرکز بر خودرو های برقی 
بود که از سوی متخصصان این حوزه 
امری غیر ضروری شــناخته شد و در 

عمل هم ثمره کاربردی نداشت.

عباس علی آبادی وزیر نیرو :

صرفه جویی برق خوب است برای تولید چه کردید!

گروه اقتصادی - طی سال های 
گذشته صرفاً روی کاغذ و پشت تریبون 
اعلام شده که شرکت های خودروساز 
باید واگذار شوند اما در عمل جز انتشار 
چند اطلاعیه و مصاحبه در خصوص 
واگذاری ســهام های مذکــور اتفاق 

دیگری نیفتاده است.
اگرچه از سال ها قبل بر خصوصی 
سازی خودروســازان تاکید شده اما 
همواره واگذاری سهام تودلی به عنوان 
مقدمه ای برای واگذاری شرکت عنوان 
شده است. در تعریف سهام تودلی باید 
گفت که شــرکت های زیرمجموعه 
خودروســازان به صورت مستقیم و 
غیرمستقیم سهام شــرکت های مادر 
را خریده اند و به همین دلیل شــرکت 
مــادر همچنان در این ســهام ها نقش 
دارد؛ این نحوه خرید سهام مانند یک 
کلافه پیچیده ای شده که طی سال های 
گذشته جلوی اقدامات توسعه محور 

را گرفته است.
حال در جدیدترین گزارش ، ایران 
خــودرو با صدور اطلاعیه ای در کدال 
-به تاریخ نهم دی ماه- تاکید کرده که 
قصد دارد بخشی از سهام تودلی خود را 
بفروشد؛ ایران خودرو در این اطلاعیه 
اعلام کرده اســت که »با توجه به مفاد 
ماده ۲۸ دستورالعمل حاکمیت شرکتی، 
شرکت های گسترش سرمایه گذاری 
ایران خودرو و ســرمایه گذاری سمند 
در نظــر دارند معــادل ۱۳.۹۶ درصد 
سهام شرکت ایران خودرو را به صورت 
تجمیعی )بلوکی( به اشخاص حقیقی یا 
حقوقی واجد شرایط با رعایت ضوابط 

و مقــررات مربوطه واگــذار نمایند. 
متقاضیان می توانند برای اعلام آمادگی 
خرید و تکمیــل فرم های مربوطه، از 
تاریخ انتشار این آگهی به مدت پانزده 
روز به معاونت اقتصادی گروه صنعتی 
ایران خودرو واقع در کیلومتر ۱۴ جاده 
مخصوص کرج، شرکت ایران خودرو 

مراجعه نمایند.
حائز توجه: شرایط ویژه عرضه 
و واگذاری سهام ایران خودرو، پس از 
تکمیل فرآیند قانونی از طریق سازمان 
بــورس و اوراق بهادار به اطلاع عموم 
خواهد رسید. واگذاری سهام مذکور 
پس از احراز صلاحیت و اهلیت لازم 
توســط مراجع قانونی، انجام خواهد 
شد. این آگهی هیچ گونه حق و ادعایی 
را برای متقاضیان ایجاد نمی نماید. ارائه 
فرم ها صرفــاً از طریق روش تعریف 
شده در این آگهی صورت می پذیرد.«

واگذاری بلاتکلیف!
نکتــه قابل توجــه آنکه اگرچه 
ایــران خودرو چند وقت یک بار اقدام 
به صــدور اطلاعیه ای بــرای فروش 
شرکت ها و ســهام های زیرمجموعه 
خود می کند اما آنچــه که تاکنون رخ 
داده خلاف این اطلاعیه ها بوده است. 
طی ســال های گذشــته صرفاً روی 
کاغذ و پشــت تریبون اعلام شده که 
شــرکت های خودروساز باید واگذار 
شــوند اما در عمل جز انتشــار چند 
اطلاعیــه و مصاحبــه در خصوص 
واگذاری ســهام های مذکــور، اتفاق 

دیگری نیفتاده است.
چه بســا که طبــق فرمان رئیس 

جمهور شــهید باید تا شــهریور ماه 
ســال ۱۴۰۱ وضعیــت واگــذاری 
خودروســازان بــه بخش خصوصی 
تعیین تکلیف می شد اما این فرمان نیز 
مانند برنامه دولت های پیشــین صرفاً 

روی کاغذ ماند.
عدم اراده دولت ها برای واگذاری 
شــرکت های زیانده خودروســاز در 

حالیســت که طبق گزارش های قبلی 
۳ شرکت ایران خودرو، سایپا و پارس 
خودرو زیان انباشــته ای بالغ بر ۲۰۸ 
هــزار و ۳۴۰ میلیــارد و ۵۵۸ میلیون 
تومــان دارند که البتــه این زیان صرفاً 
مربوط به شرکت های مادر بوده و اگر 
قرار باشد زیان شرکت ها زیرمجموعه 
نیز حساب شود قطعاً رقم بسیار بالاتر 

خواهد رفت.
از سویی دیگر نیز با توجه به اینکه 
شــرکت های خودروســاز روزانه در 
حال زیاندهی هستند مجبور به استفاده 
از وام ها و اعتبارات دولتی هســتند که 
همین امر نیز در نهایت منجر به بدهی 
خودروســازان هم بــه بانک ها هم به 

قطعه سازان شده است.
نکته دیگر آنکــه به دلیل قیمت 
گذاری دســتوری خودرو و البته عدم 
شفافیت مالی، قاعدتاً بخش خصوصی 
تمایلی به خرید ســهام خودروسازان 
نخواهد داشــت زیرا در حال حاضر 
که شرکت ها با انواع و اقسام یارانه ها و 
حمایت های دولتی پشتیبانی می شوند 
این حجم از زیان را بر جای گذاشته اند 
حال اگر قرار باشــد با همین شــرایط 
شرکت در اختیار بخش خصوصی قرار 
گیرد، قطعاً نتایجی بهتر از نتایج فعلی به 
دست نخواهد آمد. با این شرایط قطعاً 
اگر اراده ای از ســوی متولیان نباشد نه 
تنهــا بخش خصوصــی واقعی برای 
خرید ســهام خودروسازان پیش قدم 
نمی شود بلکه واگذاری خودروسازان 
در یک حلقه زمانی گرفتار می شود؛ چه 
بسا که طی سال های گذشته این اتفاق 
افتاده و دولتمردان صرفاً در دوره ای که 
مسئولیت داشته باشند تاکید کرده اند که 
سهام خودروسازان باید واگذار شود و 
پس از کنار رفتن از مسئولیت، پرونده 
جدیدی برای واگذاری باز شده و این 
فرایند به همین شکل ادامه یافته است.

دو  آنکــه  دیگــر  موضــوع 
خودروساز بزرگ کشور در حالی طی 

سال های گذشته به خصوص دهه ۸۰ 
اقدام به احداث ســایت های تولیدی 
در شهرســتان های کشور کردند که به 
اعتقاد برخی کارشناسان و حتی فعالان 
صنعت خودرو، ســاخت تعدادی از 
این ســایت ها صرفه اقتصادی نداشته 
و بیشتر سیاســی بوده است. در حال 
حاضــر در مجموع ایــران خودرو و 
سایپا ۷ سایت در شهرستان ها دارند که 
۵ ســایت مشهد، تبریز، بابل، شیراز و 
کرمانشــاه متعلق به ایران خودرو و دو 
سایت ســاوه و کاشان متعلق به سایپا 
است. ایران خودرو چندی پیش اقدام 
به عرضه سهام و برگزاری مزایده برای 
فروش دو سایت کرمانشاه و بابل کرد 
اما با توجه به اینکه سایت ها بیشتر جنبه 
سیاســی دارند، این مزایــده به نتیجه 

خاصی نرسید.
نکته مهم در این رابطه آن اســت 
که وقتی سایت شهرستانها که در حال 
حاضــر با کمترین ظرفیــت در حال 
فعالیت هســتند به فــروش نمی رود 
چگونه ممکن است سهام های تودلی 

بدون مقاومت به فروش رسد؟
اینجاســت که نیاز بــه یک اراده 
مستقل و مســتحکم برای واگذاری 
خودروسازان بیش از پیش خودنمایی 
می کند؛ به این معنا که تا وقتی اراده ای 
برای شکست مقاومت مدیران چه در 
شرکت های مادر چه در زیرمجموعه ها 
وجــود نداشــته باشــد واگــذاری 
خودروســازان به ســرمنزل مقصود 
نخواهد رسید و مانند سالهای قبل در 

یک حلقه زمانی گرفتار خواهیم شد.

اسحـق ارزانـی

گــروه اقتصادی - بــه گفته 
سازمان همکاری اقتصادی و توسعه 
)OECD(، جنگ در اوکراین، همراه 
با پیامدهای همه گیری، تلاش ها برای 
دستیابی به اهداف تورمی را پیچیده تر 
کرد. اختلالات زنجیره تامین و افزایش 
ســریع قیمت انرژی و مواد غذایی به 

افزایش شدید تورم در سراسر جهان 
کمک کرد و به طــور قابل توجهی بر 

هزینه زندگی تاثیر گذاشت.
اقتصادهــای پیشــرفته ماننــد 
ایالات متحده و برخی از کشــورهای 
اروپایی پس از ثبت سال ها تورم نسبتا 
پایین به بالاترین نرخ تورم در ۴۰ سال 
گذشــته رســیدند. با وجود افزایش 
شــدید نرخ بهره، تورم بالا همچنان 

بســیاری از کشــورها و بانک های 
مرکزی آنها را به چالش کشید.

آمریکا
در ماه دســامبر، فــدرال رزرو 
بر اســاس انتظارات، نرخ بهره خود 
را ۲۵ واحــد کاهش و هشــدار داد 
کــه تلاش ها بــرای مبــارزه با تورم 
تا ســال آینده ادامه خواهد داشــت. 
پیش بینی های اصلاح شده این بانک 

برای تــورم ۲.۴ درصد برای ســال 
۲۰۲۴ و ۲.۵ درصد برای ســال ۲۰۲۵ 
اعلام شــد که ناشی از انتظارات تورم 
پایدار ناشی از سیاست های حمایتی 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب 
آمریکا، از جمله تعرفه های اضافی بر 
محصولات چیــن، مکزیک، کانادا و 

اروپاست.
اقتصاددانان هشــدار می دهند، 
کشــورهایی که هــدف تعرفه های 
ترامپ قرار گرفته اند، می توانند تلافی 
کنند و بر رشد اقتصادی آمریکا تاثیر 
منفــی بگذارند، همچنیــن موضع 
محتاطانه فدرال رزرو می تواند منجر 
به افزایش بیکاری و تورم مداوم شود. 

در حالــی که ایالات متحده در کاهش 
تورم پیشــرفت کرده و تورم را از ۹.۱ 
درصد در ماه ژوئن ۲۰۲۲ به زیر ســه 
درصد در داده های اخیر رسانده است، 
اما تعرفه های اضافی می تواند تجارت 
را تحت فشــار قرار دهد، دلار آمریکا 
را تقویت کنــد و قیمت محصولات 

را بالا ببرد.
تحلیلگران خاطرنشــان کردند 
افزایــش یــک درصــدی تعرفه ها 
 ۰.۱ را  ســالانه  تــورم  می توانــد 
درصد افزایش دهد. سیاســت های 
سخت گیرانه تر مهاجرتی ترامپ نیز 
ممکن است به کسری اشتغال کمک 
کند و فشــار افزایشــی بیشتری را بر 

تورم بیافزاید.
اروپا

در اروپــا، بانک های مرکزی در 
مبارزه با تورم پیشــرفت کرده اند، اما 
رشد اقتصادی راکد همچنان چالش 

کلیدی برای منطقه است.
تورم ســالانه منطقــه یورو در 
مــاه نوامبــر به ۲.۲ درصد رســید و 
تحلیلگران پیش بینی کردند که بانک 
مرکزی اروپا )ECB( ممکن است تا 
پایان ســال آینده نرخ بهره خود را به 

۱.۵ درصد کاهش دهد.
نامورا، شــرکت خدمات ژاپنی، 
گزارش کرد، بهبــود اقتصادی اروپا 
آهســته خواهد بود، زیرا تحت تاثیر 

مصرف ضعیف و چشم انداز ضعیف 
آلمان که تولید ناخالص داخلی آن از 
زمان همه گیری رکود ثبت کرده است، 
قــرار خواهد گرفت. بیزنس گزارش 
کــرد، اقتصاد آلمان که به شــدت به 
تجــارت بــا ایالات متحــده و چین 
وابسته اســت، با چالش های متعدد 
افزایش قیمــت انرژی به دلیل جنگ 
در اوکراین، کمبود ســرمایه گذاری و 
رونــد رو به وخامت جمعیت روبرو 

است. 
صنعت وابســته بــه صادرات 
آلمان که ۳۰ درصد از تولید ناخالص 
داخلی آن را تشــکیل مــی دهد، از 
رکود اقتصــادی جهانــی، افزایش 
حمایت گرایــی و افزایش رقابت از 

سوی چین آسیب دیده است.
اقتصاد آلمان در ســه ماهه دوم 

ســال ۰.۳ درصد کاهش یافت و در 
سه ماهه سوم فقط به میزان ۰.۲ درصد 
رشد و از رکود فنی جلوگیری کرد و 
به دلیل ضعف مداوم در بخش تولید، 
شکننده باقی مانده است. در گزارشی 
توســط دانشــکده بازرگانی کلمبیا 
مســتقر در ایالات متحده آمده است 
که محدودیت هــای تجاری کاهش 
یافتــه و از دهه ۱۹۹۰ سیاســت های 
پولی ســخت گیرانه در اقتصادهای 
در حال توسعه اعمال شده که مبارزه 
با تــورم را بــرای بانک های مرکزی 
آســان تر اما افزایــش نرخ های بهره 
واقعی بلندمدت، کنترل تورم را برای 
بانک هــای مرکزی ســخت تر کرده 
اســت که به دلیل اختلالات جهانی 
در سال ۲۰۲۴ منجر به افزایش مکرر 

تورم می شود.

چگونه کشورهای توسعه یافته 
با تورم مبارزه کردند!

کشورهای توسعه یافته در سال ۲۰۲۴ به دنبال تاثیرات اقتصادی همه گیری ویروس کرونا 
که در اواخر سال ۲۰۱۹ آغاز شد، با تورم بالا مبارزه و تحلیلگران عنوان کردند که دستیابی به نرخ تورم پیش بینی شده 

در سال ۲۰۲۵ چالش برانگیز خواهد بود.

تحلیلگران خاطرنشان کردند افزایش یک درصدی 
تعرفه ها می تواند تورم سالانه را ۰.۱ درصد افزایش 
دهد. سیاست های سخت گیرانه تر مهاجرتی ترامپ 
نیز ممکن اســت به کســری اشــتغال کمک کند و 
فشار افزایشــی بیشــتری را بر تورم بیافزاید.

حلقه زمانی خصوصی سازی؛ واگذاری خودروسازان صرفا روی کاغذ!

اقتصادی یکشنبه 16 دی 1403، 4 رجب 1446 ،5 ژانویه 2025، شماره 4630

 بــه دلیل قیمت گذاری دســتوری خودرو و البته عدم 
شفافیت مالی، قاعدتاً بخش خصوصی تمایلی به خرید 
سهام خودروسازان نخواهد داشت زیرا در حال حاضر 
که شــرکت ها با انواع و اقسام یارانه ها و حمایت های 
دولتی پشــتیبانی می شــوند این حجم از زیان را بر 
جای گذاشــته اند حال اگر قرار باشد با همین شرایط 
شــرکت در اختیار بخش خصوصی قرار گیرد، قطعاً 
نتایجــی بهتر از نتایج فعلی به دســت نخواهد آمد.


